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tækkemænd. DTLs formål er at 

koordinere tækkemændenes 

fælles interesser på landsplan. 

DTL arbejder for at sikre en høj 

kvalitet af det tækkearbejde, der 

udføres af foreningens 

medlemmer. 

Det er en betingelse for at være 

medlem, at man kan honorere de 

faglige krav, som foreningen 

stiller. Nye medlemmer 

bedømmes af laugets optagel-

seskomite. 

Laugets medlemmer ønsker, at 

deres kunder skal være glade for 

og stolte af deres stråtag. Det er 

en forudsætning for, at stråtaget 

som sådan kan bevares og vort 

håndværk bestå. At få udført et 

stykke tækkearbejde er en 

tillidssag. Derfor er det et krav, at 

laugets medlemmer er optaget i 

Dansk Byggeri og herigennem 

tilknyttet BYG GARANTIORDNING for 

at sikre, at kunderne får udført et 

kvalitets- og håndværksmæssigt 

korrekt tækkearbejde. 

Dansk Tækkemandslaug
Odensevej 169
5500 Middelfart
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gen af lærlinge mere end tredoblet til 
faget. En fantastisk positiv udvikling, 
der skal fastholdes. Tækkefaget mangler 
veluddannet arbejdskraft. Dette pro-
blem løses bedst ved at tage en lærling. 
Tiden er løbet fra de autodidakte løs-
ninger. Lige nu klares presset af uden-
landsk arbejdskraft/firmaer, men på 
sigt bør vi kunne tilbyde veluddannet 
dansk arbejdskraft, hvis tækkefagets 
renæssance skal fortsætte. Vores kunder 
stiller stigende krav til os, og dem skal 
vi kunne indfri.

Men man skal også gøre sig klart, at 
man har et ansvar, når man ansætter 
en lærling. Der skal være tid til at lære 
fra sig. En lærling er ikke bare billig 

Formanden har ordet

Der arbejdes for tiden meget intenst på 
at opnå en reduceret afstand til skel på 
fem meter. Men vejen er meget lang og 
stenet. Ifølge Erhvervs- og Byggestyrel-
sen er stråtag mere brandfarligt i Dan-
mark, end det opfattes i Tyskland og 
Holland.

Hvis det lykkes at få reduceret afstand 
til skel og vejmidte, vil det give et stort 
løft til stråtagenes markedsandel. Både 
hvad angår nye huse og genskabelsen 
af de mange kulturperler, der i 60’erne 
mistede stråtaget, og som i dag står 
med gamle eternitplader.

Tækkebranchen har nu for alvor taget 
lærlinge til sig. Det seneste år er tilgan-

arbejdskraft, men en fremtidssikring af 
virksomheden og tækkefaget.

Der er desværre for mange lærlinge, der 
stopper deres kontrakt i læretiden, så 
jeg appellerer til større forståelse og 
tålmodighed hos virksomhederne. Vi 
skal kunne håndtere lærlinge på sam-
me niveau som andre håndværksfag, 
selv om vi 'mestre' ikke selv har et 
svendebrev. 

Med ønsket om rigtig god sommer 

Henrik Henriksen 

Servicekontoret i Middelfart er åbnet

Dansk Byggeri åbnede 25. marts nyt kontor 
på Odensevej 169 i Middelfart

Af Petter Astrup,  
billedet er taget med selvudløser
. Kontoret skal servicere Dansk Byggeris med-
lemmer inden for byggeri, anlæg og industri. 
Der er ansat seks medarbejdere med kontor-
chef Petter Astrup i spidsen. Da Petter Astrup 
ligeledes er sekretær for DTL og samtidig an-
svarshavende redaktør for Tækkemanden, er 
det nu også kontoret for Dansk Tække-
mandslaugs medlemmer.

Kontoret erstatter de nu lukkede kontorer i 
Vojens og Odense.

- Baggrunden for at samle servicekontorerne i 
Middelfart er, at vi ønsker at samle kræfterne 
og på den måde give medarbejderne et end-
nu bedre fagligt miljø og forbedre medlems-
servicen. Desuden er der en økonomisk ge-
vinst ved at have et kontor i stedet for to. 
Kontoret skal fungere som mødested for Dansk 
Byggeris virksomheder i det fynske og sydjyske 
område. Samtidig skal kontoret fungere som 
mødested for Dansk Tækkemandslaug, siger 
Petter Astrup.

Telefonnummeret til det nye kontor er  
72 16 02 31, og faxnummeret er 72 16 00 15.  
Kontoret har åbent fra kl. 8.00 til kl. 16.00.

Medarbejdere på servicekontoret i Middelfart, set øverst fra venstre:  
Petter Astrup, Søren Bech, Hardy Käehne, Kjeld Søgaard, Dorte Brygger



KOBBERRYG 135
Så er den her, kobber rygningen tilpasset danske 

stråtagsnormer.

Efter et par års undersøgelse af de modeller der findes på markedet, 
kan vi nu tilbyde en kobberrygning udviklet til de fleste tækkemænds 
stråtagsmål.

Modulerne kan monteres uden andet specialværktøj end en 
popnittetang og måske en pladesaks til finpudsning af endestykker.

 
Kontakt os venligst for yderligere information samt pris & leveringstid!

P.S. Vi kan også levere kobbertrådflet i 75 & 90 cm bredde.

Carlo F. Christensen A/S
Tlf. 86 38 76 66 fax. 86 38 74 44 mail carlo@carlofchristensen.dk
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Læs her om de betingelser, du skal  
opfylde for at uddanne lærlinge 
Virksomheder skal være godkendt som 
uddannelsessted for at indgå en ud-
dannelsesaftale med en lærling. 

Træfagenes Byggeuddannelse har 
ansvaret for godkendelserne, men har 
uddelegeret det praktiske arbejde 
med godkendelser inden for tække-
mandsfaget til tre regionale godken-
delsesudvalg. De er sammensat af 
arbejdsgiver- og arbejdstagerorgani-
sationerne bag uddannelserne.

Proceduren for at blive godkendt ser 
sådan ud:

Sådan bliver firmaet godkendt som lærested

Af Carsten Sivertsen. foto Finn Døssing 
. Der er masser af nyt blod på vej til 
tækkemandsfaget. Mens der i 2008 var 
fire lærlinge til svendeprøve, er tallet i 
2009 11, i 2010 17 og i 2011 14.

Uddannelsesleder Finn Døssing fra Den 
Jyske Haandværkerskole hilser udvik-
lingen velkommen og ser den som en 
konsekvens af, at virksomhederne stille 
og roligt anser det for naturligt at be-
skæftige lærlinge.

Samtidig peger han på, at faget selv 
har gjort en indsats for at tiltrække 
lærlinge. Ved siden af det har Haand-
værkerskolen støttet op med informati-
on om de forløb, som lærlingene gen-
nemfører på skolen i Hadsten.

Efter tre hovedforløb, som alle tekniske 
skoler tilbyder målrettet mod træfagene, 
står Den Jyske Haandværkerskole for de 
sidste to specialiserede hovedforløb, 
som veksler mellem teori og praksis.

Hvert forløb er på seks uger.

- Lærlingene kan godt 
tække, når de kommer 
til os, men vi bruger 
noget tid på nogle af 
de ting, som der måske 
ikke afsættes så mange 
ressourcer til ude i 
virksomhederne. Det 
gælder fx sorteringen 
af rørene. Målet i den-
ne forbindelse er na-
turligvis at fremme 
forståelsen for den korrekte oplægning, 
og at det ikke handler om bare at få 
lagt rørene op i en fart.

I hovedforløb fire er tækning og teori i 
centrum, mens lærlingene i femte ho-
vedforløb fremstiller den tagkonstrukti-
on, som så står klar til svendeprøven, 
der finder sted i ugerne 13 og 38. Der er 
afsat 20 timer til svendeprøven.

For Finn Døssing har det været spæn-

dende og opmuntrende at se den sti-
gende søgning til tækkefaget:

- Det er dejligt at være med til at lave 
uddannelsen, og det er et fag, hvor 
fagligheden er meget central. Jeg kan i 
hvert fald godt nikke genkendende til 
det, man siger om, at 'hvor der er to 
tækkemænd, er der to meninger'. Det 
er i høj grad et fag med højt fagligt 
engagement. 2
www.hadstents.dk

De unge vil igen være tækkemænd
42 lærlinge til svendeprøve de næste tre år

1  Du kontakter Træfagenes Byggeudda-
nelse på telefon 35 87 87 87.

2  Du modtager 'Ansøgningsskema ved-
rørende godkendelse som praktik-
sted', praktikvejledning og orientering 
om lønforhold, ferie, tilskud m.m.

3  Du udfylder skemaet og returnerer 
det til Træfagenes Byggeuddannelse.

4  Træfagenes Byggeuddannelse udste-
der en forhåndsgodtgørelse til virk-
somheden til én lærling, hvis de 
indsendte oplysninger er fyldestgø-
rende. Der bliver taget forbehold, 
hvis virksomheden ikke opfylder 
fagets normale discipliner.

5  Samtidig med forhåndsgodkendel-
sen sender sekretariatet en kopi af 
ansøgningen og en kopi af for-
håndsgodkendelsen til det regio-
nale godkendelsesudvalg, der in-
den for tre uger arrangerer et god-
kendelses- og besigtigelsesmøde 
med virksomheden. Under besigti-
gelsen skal den ansvarlige for virk-
somheden være til stede.

6  Hvis det regionale godkendelses-
udvalgs indstilling er positiv, sen-
der det faglige udvalg en godken-
delse til virksomheden og en kopi 
til erhvervsskolen.



Tækkerør sælges

Kina:  1. kl. tækkerør meget god 
og fin kvalitet 
Leveringsgaranti hele året.

Ungarn:  1. kl. tækkerør meget god 
og fin kvalitet. 
Leveringsgaranti hele året.

Rumænien:  1. kl. tækkerør god og fin 
kvalitet. 
leveringsgaranti hele året.

Har i andre ønsker skaffer vi alle slags 
tækkerør.

Ring og hør om 
pris og levering.

Chr. Sørensen 
Stensbækvej 19 
Arnum
6510 Gram

Tlf. 74 82 62 40 
eller 
Tlf. 40 17 44 18

Linoliemaling (til ude og inde) 
Væg- og loftsmaling - índeklimatestet 
Facade-, sokkel- og tagmaling
Olielud - drypfri pasta
Tonkinlak
Trætjære - mange typer bl.a. indfarvet
Svensk slamfarve i flere farver
Værk, fæhår og tjærekit 
Lagret Rødvig kulekalk og sandkalk 
Stort udvalg i farvepigmenter 
Specialrondel t. afrens. af tjære og maling 

Bindingsværk i mange dimensioner
Faconskåret bindingsværk
Savskårne rygningstræer 
Loftsbjælker (trækbjælker) op til 9 m
Sibirisk lærketræ
Celloc varmebehandlet træ
Papiruldsisolering
Gamle mursten til restaurering -rensede- fås i mange størrelser
Hydraulisk kalk og mørtel m. EU norm 
Indfarvet mørtel og kalk 
Silikatmaling 

L ø r u p  M a l e r v a r e r
Lørupvej 19 - Lørup ved Ryslinge, 5750 Ringe

Åbningstider: Hverdage 13 - 18, Lørdag: 10 - 14
eller ring 62 67 10 58 eller 40 14 18 68

Find vej til
Lørup Malervarer på 
www.lm-linolie.dk

Miljørigtig maling samt bygnings- og restaureringsartikler
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Tekst og foto Carsten Sivertsen
. En gang var han pædagog og bakse-
de med knægte, der krævede mands-
opdækning. Men fra 1987 kom hverda-
gen til at se helt anderledes ud for Finn 
Guld. Da skiftede han nemlig til at være 
fuldtids tækkemand, og det er et job-
skifte, han ikke har fortrudt.

- Den friske luft og friheden trak i 
mig. Følelsen af at være mig selv og 
glæden ved at kunne køre rundt i land-
skabet og se sporene af det arbejde, jeg 
udførte, gav mig en stor tilfredsstillelse.

Finn Guld blev lært op af Godtfred 
Skjoldager Hansen i Herlev, og karrieren 
som selvstændig startede fra en villavej 
i Køge med en gammel Hanomag, to 
stiger og en bom. I 1992 blev residensen 
forlagt til mere landlige omgivelser 
uden for Køge.

Næste generation

I dag er fem mand beskæftiget i virk-
somheden, og blandt dem er næste 
generation, Thomas på 28 år. Egentlig 
var Thomas på vej til at blive biokemi-
ker på Københavns Universitet. Tække-
mand skulle han i hvert fald ikke være.

Men lidt tækkearbejde ved siden af 
studierne endte alligevel med at trække 

Der skulle to forsøg til 
Finn Guld skiftede titel fra pædagog til tækkemand

Thomas bort fra universitetet og op på 
stråtaget. I 2006 blev han udlært, og 
sammen med sin far sætter han den 
faglige diskussion højt. Det er der efter 
Finns mening også behov for:

- Faget har et blakket ry, fordi der 
blandt de mange gode tækkemænd 
også er nogle knapt så gode. Vi snakker 
om et fag, der nærmest blev slået helt 
ihjel af eternittagene, og der var nogle 
tækkemænd, som aldrig fik lært faget 
ordentligt.

- Derfor er det årlige seminar og den 
faglige diskussion så vigtig. Der er mas-
ser af emner at diskutere. Det gælder 
brandsikring, efterisolering, damp-
spærre, hældning, rørkvalitet o.s.v. Det 
er vigtigt for fagets fremtid, at vi bruger 
tid på at snakke sammen og finde frem 
til de bedste måder at gøre tingene på. 

Brænder for faget

Finn Guld og hans mandskab har hele 
Sjælland som deres arbejdsplads. Ar-
bejdet kan være hårdt nu og da, men 
Finn og Thomas brænder for deres fag.

De glæder sig også over, at den nye 
tækkemandsuddannelse giver tilgang af 
bedre kvalificerede tækkemænd, men 
de spekulerer samtidig på, hvordan 
interessen for faget kan styrkes mere.

Reklamefremstød
Blandt planerne er at gøre reklame for 
faget på Teknisk Skole i Næstved. Måske 
kan der dér skabes interesse blandt de 
unge for at søge hen til et fag, hvor det 
ægte håndværk stadig er i højsædet.

Men hvad er det efter Thomas Gulds 
mening, der udover lysten til et ægte 
håndværk skal få unge mennesker til at 
blive tækkemænd?

- Du har frihed som tækkemand. Du 
har en varieret arbejdsdag. Du arbejder 
under åben himmel - og så behøver du 
for resten hverken gå til fitness eller at 
tage sol!

Skifter plads

Om ikke så mange år skifter Finn og 
Thomas plads. Dermed vil familien Guld 
måske have sat en familietradition i 
gang – hvem ved? Sidste gang et med-
lem af Guld-slægten lå under Guds 
himmel og tækkede tage, var ved over-
gangen mellem 16. og 17. tallet. Det ved 
Finn fra en protokol fra Retten i Thisted, 
hvor en tækkemand Guld var involveret 
i en tvist om noget reparationsarbejde.

Der skulle gå 300 år, før familien gen-
optog det ædle håndværk. 2
www.finnguld.dk

Finn og Thomas Guld er to ud af fem tækkemænd i firmaet Tækkemester Finn Guld
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Lars Storr-Hansen tiltrådte den 13. maj som 

adm. dir. for Dansk Byggeri og blev dermed 

øverste chef for en organisation med 6.500 

virksomheder inden for byggeri, anlæg og 

industri. 

Lars Storr-Hansen er 40 år, uddannet cand. 

polit. og har inden sin tiltræden i Dansk Byg-

geri været underdirektør i HTS. Før har Lars 

Storr-Hansen blandt andet været ansat som 

økonom i Venstres politisk-økonomiske se-

kretariat, journalist på Børsens Nyhedsma-

gasin og særlig rådgiver for tidligere skatte-

minister Svend Erik Hovmand.

. Skatteministeren har lyttet 
og har også strakt sig for at 
imødekomme ønskerne fra 
Dansk Byggeri. 

- Vi er mest af alt glade for, 
at der nu endelig er kommet 
en afklaring. Virksomhederne 
har i over et år levet i uvished 
om, hvilke regler der gælder, 
og mange er blevet ofre for 
SKATs urimelige klapjagt. Der-
for er vi tilfredse med, at et 
bredt flertal på Christiansborg 
har fundet sammen om nogle 
nye og langt mere gennem-
skuelige regler, siger Kasper 
Hyllested, erhvervspolitisk 
konsulent i Dansk Byggeri. 
Han har fulgt sagen tæt og 
været i aktiv dialog med såvel 
Skatteministeriet som folke-
tingets partier.

- Da vi rejste sagen i sin tid, 
blev vi totalt afvist, og det har 
været op ad bakke at få forkla-
ret, hvordan de uheldige regler 
ramte bygge- og anlægsvirk-
somheder hårdt og generelt 
fungerede helt urimeligt, for-
klarer Kasper Hyllested.

Nye regler for gule plader er godt nyt
Til at leve med
Dansk Byggeri hav-
de helst set, at 
den såkaldte 
60-dages-regel 
blev helt afskaffet. 
Reglen regulerer, 

hvordan man må køre mel-
lem hjem og skiftende ar-
bejdspladser. Den nye aftale 
bløder dog reglen så meget 
op, at det ifølge Dansk Byg-
geri vil være til at leve med 
for langt de fleste virksomhe-
der i bygge- og anlægsbran-
chen:

- 60-dages reglen er i bund 
og grund tåbelig, men vi har 
nu opnået en afkortning af 
perioden for 60-dagesreglen, 
så den fremover kunder gæl-
der i et år mod tidligere i to 
år. Det er væsentlige indrøm-
melse til os, og det vil vi ger-
ne kvittere for, siger Kasper 
Hyllested.

Smidigere regler

Han hæfter sig også ved, at 
der i aftalen er lagt op til en 
smidiggørelse af reglerne, så 
man fremover kan hente mad 
eller afhente og afsætte en 
kollega, når man kører til og 
fra arbejde og hjem, ligesom 
reglerne for vagtordninger 
også blødes op, og der frem-
over kan køres ubegrænset 

mellem skiftende arbejdsste-
der og hovedarbejdspladsen.

- Vi har presset på for netop 
at få gjort reglerne mere smi-
dige, så de afspejler en na-
turlig måde at drive virksom-
hed på, og vores vigtigste 
opgave har været at forklare, 
hvordan virksomhederne og 
arbejdsmarkedet reelt funge-
rer, siger Kasper Hyllested.

Harmonisering

Dansk Byggeri havde opfor-
dret til en total harmonise-
ring af skatte- og momsregler 
for gulpladebiler. I den nye 
aftaler bliver reglerne harmo-
niseret, når det gælder de 
såkaldte specialindrettede 
køretøjer, men ikke for øvrige 
gulpladebiler.

- SKATs praksis for, hvilke 
biler, der kan godkendes som 
specialindrettede har været 
meget tilfældig, og derfor så 
vi helst, at man afskaffede 
begrebet "specialindrettet" 
helt og i stedet så på, hvilket 
arbejde, der udføres. I den 
nye aftale bliver byggebran-
chen imidlertid omfattet af 
de nye regler for specialind-
rettede biler. Så hvis en virk-
somhed vil være sikker på, at 
deres køretøjer er specialind-
rettede, så kan de få en for-

håndsgodkendelse fra SKAT. 
Den mulighed vil vi opfordre 
alle vores medlemsvirksom-
heder, der er i tvivl, til at 
benytte, siger Kasper Hylle-
sted.

Kritik af kontroller

Dansk Byggeri har ikke blot 
kritiseret de gamle regler, 
men især de kontrolaktioner, 
som SKAT har gennemført.

- SKAT har været ekstremt 
emsige og praktisk talt stop-
pet alt og alle, der kørte 
rundt i en gulpladebil. Det 
har derfor været helt afgø-
rende for os, at SKAT ændrer 
sine kontroller og praksis, 
siger Kasper Hyllested og 
fortsætter:

- Det kommer til at tage lidt 
tid, før de nye regler er ved-
taget og gennemført, og i den 
periode er det i vore øjne 
utilstedeligt, hvis SKAT gen-
nemfører kontroller på de 
gamle reglers grundlag. Sam-
tidig har SKAT påtaget sig en 
stor og vigtig rolle i at infor-
mere virksomhederne og de-
res rådgivere godt og grundigt 
om de nye regler. En stor del 
af problemerne er netop op-
stået, fordi hverken SKAT eller 
virksomhederne har været 
godt nok inde i reglerne, slut-
ter Kasper Hyllested. 2

Lars Storr-Hansen, ny øverste chef for Dansk Byggeri

Ny chef til Dansk Byggeri
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. Den 1. juni 2008 forsvinder 
arbejdsgivernes forpligtelse til 
at inddrive gæld til det of-
fentlige via tilbageholdelse i 
lønudbetalingen til medar-
bejderen.

Med indførelsen af e-Ind-
komst og e-Skattekort er det-
te blevet muligt. Fremover vil 
inddrivelsen af offentlig gæld 
finde sted ved, at der hos 
lønmodtageren foretages 
A-skattetræk med en forhøjet 
trækprocent, hvorefter Skat 
fordeler det trukne og indbe-
talte skattebeløb mellem 
almindelig A-skat og tilbage-
betaling af offentlig gæld.

På den måde slipper ar-
bejdsgiveren også for viden 
om, at en medarbejder har 
gæld til det offentlige.

Nye e-Skattekort til berørte

Konsekvensen er, at alle de 
medarbejdere, hvor der nu 
foretages lønindeholdelse, 
skal have udskiftet e-Skatte-
kortet med et nyt, hvor den 
forhøjede A-skattetrækpro-
cent fremgår. Ændringen be-
tyder, at der ikke fremover 
kan benyttes papirskattekort 
– heller ikke frikort. Hvis man 

Nye 
standardforbehold
Dansk Byggeris to standard-
forbehold af januar 2007 aflø-
ses af nye standardforbehold 
af maj 2008. Det fremgår af 
punkt 1 i Dansk Byggeris al-
mindelige standardforbehold 
og punkt 1 i forbehold for to-
talentreprise, at AB 92 hen-
holdsvis ABT 93 er gældende 
for tilbudet, og at tilbudsgi-
verens forbehold er en del af 
tilbudet og ikke tilsidesættes 
af udbudsmaterialet.
Dette forbehold er af visse ud-
bydere fejlagtigt blevet opfat-
tet således, at der herved er 
taget forbehold mod enhver 
fravigelse af AB 92 henholdsvis 
ABT 93 i udbudsmaterialet. 
Denne opfattelse er ikke kor-
rekt, eftersom forbeholdet an-
giver, at AB 92 henholdsvis ABT 
93 finder anvendelse, og det 
er i betingelsernes § 1, stk.3 
anført;” Fravigelse af betin-
gelserne gælder kun, når det 
tydeligt og udtrykkeligt angi-
ves, på hvilke punkter fravi-
gelse skal ske”. For at undgå 
misforståelse er der foretaget 
en omformulering af punkt 1 i 
forbeholdene. Der er ikke her-
ved sket en realitetsændring.
www.danskbyggeri.dk/ 
forbehold

Sygedagpenge-
perioden forlænget 
til 21 dage

Folketinget har netop vedta-
get en ændring af sygedag-
pengeloven

Lovændringen medfører, at 

arbejdsgiverperioden for 

betaling af sygedagpenge 

ændres fra 15 dage til 21 

kalenderdage. Anciennitets-

reglerne for at modtage 

sygedagpenge og dagpen-

gesatserne er ikke ændret. 

Lovændringen har ikke be-

tydning for overenskomster-

nes regler om pligt til at 

betale løn under sygdom. 

Når der betales løn under 

sygdom kan der dog først 

opnås sygedagpengerefusi-

on efter 21 kalenderdages 

sygdom. Forsikringsordnin-

ger for mindre private virk-

somheder og selvstændige 

erhvervsdrivende ændres 

ligeledes fra 15 til 21 kalen-

derdage. Som en konse-

kvens heraf sættes præmie-

summen til forsikringsord-

ningen op fra 0,56 % til 

0.68 % af lønsummen.

. Der er bevilget penge til 
1.000 ekstra voksenlærlinge 
fra beskæftigelse i 2008 og 
500 ekstra i 2009. Tilskudde-
ne gives efter først til mølle 
princippet. Dansk Byggeri 
anbefaler, at virksomheder, 
der ønsker at indgå voksen-
lærlinge aftaler med løntil-
skud, hurtigst muligt sender 
ansøgningen af sted. 

Arbejdsmarkedsstyrelsen har 
i forbindelse med genåbnin-
gen valgt at justere voksen-
lærlingeordningen, på denne 
måde: Der kan ydes tilskud til 
voksenlærlinge, der kommer 
fra beskæftigelse, hvis aftalen 
er indgået efter ikrafttræden 

af de nye regler, dvs. den 17. 
april 2008 eller senere.

25 års reglen

Betingelsen om, at eleven 
skal være fyldt 25 år, gælder i 
de nye regler ved uddannel-
sens påbegyndelse. Det vil 
sige, at voksenlærlinge, der 
starter deres uddannelse med 
grundforløb på teknisk skole 
uden en uddannelsesaftale, 
skal være fyldt 25 år inden 
begyndelsen af grundforlø-
bet. I de gamle regler var det 
ved aftalens indgåelse, vok-
senlærlinge skulle være fyldt 
25 år. Ændringen skaber pa-
rallelitet i forhold til AER's 
regler om voksne elever. 

Større sikkerhed
Som noget nyt skal ansøgnin-
gen om tilskud sendes til 
driftsregionen og ikke til 
jobcentret. Arbejdsmarkeds-
styrelsens mener, at det vil 
give en mere sikker bevil-
lingsmæssig administration 
og større sikkerhed for, at 
virksomhederne behandles 
korrekt i forhold til princippet 
om 'først til mølle'. 

Jobcentret

Det vil fremgå tydeligt på 
ansøgningsblanketten, at den 
skal sendes til driftsregionen. 
Ansøgningsblanketten fås i 
jobcentret eller på jobnet.dk. 

Ansøgningen skal sendes 

senest 1 måned, efter aftalen 
er indgået. Virksomheder, 
som har fået bevilget tilskud, 
inden de nye regler træder i 
kraft, modtager tilskud efter 
de hidtil gældende regler. 

Stabilitet

Dansk Byggeri forventer des-
værre, at voksenlærlingeord-
ningen hurtigt vil blive lukket 
igen, så det anbefales at søge 
hurtigt. Dansk Byggeri arbej-
der politisk for at få skabt 
mere stabilitet omkring vok-
senlærlingeordningen, så 
virksomhederne får et bedre 
og mere sikkert grundlag at 
agere ud fra. 2
www.jobnet.dk

Lønindeholdelse bortfalder
bruger et lønsystem fra et 
lønservicebureau, eksempel-
vis fra MultiData eller Bygteq 
it, sker omlægningen helt 
automatisk. Det samme gør 
sig gældende, hvis man lø-
bende henter opdaterede 
e-Skattekort hos Skat til løn-
behandling i eget lønsystem. 

Manuel lønbehandling

Hvis man behandler løn og 
indberetter til Skat manuelt, 
skal man være særlig op-
mærksom på denne omlæg-
ning. Der må ikke mere bru-
ges skattekort, der er udstedt 
i forbindelse med forskuds-
angivelsen ultimo 2007.

Der skal indsendes en særlig 
blanket med medarbejderop-
lysninger til Skat, der indta-
ster oplysningerne og tilba-
gesender e-Skatteoplysnin-
gerne til virksomheden pr. 
automatik.

Virksomheder, der foretager 
lønbehandlingen manuelt, vil 
blive kontaktet direkte af Skat 
i forbindelse med omlægnin-
gen. Spørgsmål om dette 
cirkulært kan rettes til Dansk 
Byggeri, Jørn Jensen, telefon 
72 16 01 33 2



10

Foto Finn Døssing og Jacob Vad
. På mange møder i udvalget – det var 
næsten blevet til en føljeton - havde 
det været drøftet, at det kunne være 
spændende og givende at få den sam-
me referenceramme om hollandske 
stråtage, som mange af tækkekollega-
erne havde fået ved at tage på en stu-
dietur til Holland. 

I januar i år blev det besluttet, at nu 
skulle det være, og turen blev gennem-
ført medio marts.  Alle medlemmer af 
uddannelsesudvalget, brancheudvalget, 
lærerne og undertegnede deltog i turen, 
der varede fra torsdag til og med lørdag.

Det blev en studietur, der vil danne 
afsæt for mange faglige drøftelser i 
udvalget 

Studieturen er beskrevet i referatet fra 
udvalgsmødet, og det efterfølgende er 
referat fra teksten:

Den 13. marts sidst på dagen i Holland 
ved Groningen blev der beset et villaom-
råde 'Den blå by', et område med meget 
vand, der var under udbygning. Her var 
der eksempler på villaer efter hollandsk 
tradition udført med stråtag. Der var 
huse udført med tækket mansard og 
eksempler på lodret tækning. Alle kon-
struktionerne var tækket på pladeunder-
lag og rygningen udført med tegl.

Inspirationstur til Holland

Den 14. marts blev indledt med et be-
søg på kontoret for det hollandske tæk-
kelaug. Her fortalte konsulent Joost om, 
hvordan der blev tækket i Holland på 
underlag af sandwich samt om brand- 
og afstandsreglerne, der efter deres 
reglement principielt er som de danske, 
med den tilføjelse, at når der tækkes på 
plader, kan afstanden til skel reduceres 
til fem m. Der var tale om en praksis, 
som der, så vidt vides, ikke er dækning 
for i lovgivningen, men som kræver en 
dispensation på hver enkel byggesag.

Det blev oplyst, at der ikke er en særlig 
forhøjet forsikringspræmie for huse 
med stråtag.

Der blev orienteret om uddannelsen 
til faget. Uddannelsen var omlagt for 
nogle år siden og blev forestået af tæk-
kelauget efter følgende model:
2  Under deres tækkelaug er der oprettet 

en organisation, som hedder RON. Alle 
medlemmer af tækkelauget bidrager 
gennem deres kontingent til RON.

2  Der er ca. 250 medlemmer af det 
hollandske tækkelaug og ca. 350 
tækkefirmaer.

2  Inden lærlingen udlejes til mesteren, 
skal der være gennemført et grund-
fagsforløb på teknisk skole. Dette 
forløb omhandler kun grundfag. Der 
er en egenbetaling for at deltage på 

ca. 800 Euro. Dette beløb skal beta-
les af lærlingen. 

2  Lærlingen ansættes i RON og får løn 
fra RON, der udlejer lærlingen til 
mesteren. RON er ansvarlig for ud-
dannelsen. 

2  Mesteren betaler den overenskomst-
mæssige løn og et administrations-
bidrag til RON for hver time, lærlin-
gen er i firmaet.

2  I uddannelsesforløbet er der indlagt 
to x fire ugers skoleforløb, hvor der 
undervises i teori om tækning og 
praktisk tækning.

2  Denne skolegang blev gennemført 
uden for tækkesæsonen. Det blev 
også nævnt, at der ikke var fuldtids-
lærerdækning, men mere noget med 
kurser ad hoc, og at den færdige op-
gave blev bedømt af en ekspert. Der 
var genbrug af materialerne, idet 
nedtagning og negsætning blev frem-
hævet som vigtige faglige elementer.

2  Uddannelsestiden er i alt to år. Det 
medfører en samlet tid hos mesteren 
på ca. 22 mdr.

2  Det blev ikke oplyst specifikt, men 
mesteren oplyste, at ordningen var 
dyr og sagt i kontekst, at lærlingen 
var for dyr til at smide rør op.

2  I 2007 er der 12 lærlinge, og i 2008 er 
der 15 lærlinge i gang med uddan-
nelsen.

Hollænderne er mere til trapezformede kviste og skarpe kanter
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Efter mødet på kontoret var der besøg 
hos en mester, der havde en lærling, og 
der var en samtale med lærlingen og 
mesteren. Elementer af samtalen er 
refereret under beskrivelsen af uddan-
nelsen. Mester og elev gav udtryk for at 
være tilfredse med den nye tække-
mandsuddannelse.

Derefter blev der beset flere villa- og 
rækkehusområder udført med tækning, 
og dagen sluttede med et besøg og kig 
på et tækket boligområde, der var ca. 
10 år gammelt. Dette område har været 
beset af tidligere besøgende.

Den 15. marts besøgte delegationen 
Riethandel Miedema i en frisisk by, 
Giekerk, der ligger i det nordlige Hol-
land. Under besøget besigtigede dele-
gationen rørlageret og teglrygningsla-
geret. Der var rør fra Holland, Østrig, 
Ungarn og et par lande mere.

Lige i nærheden af rørhandleren var 
der en nytækket gammel bolig, som 
blev besøgt. Fruen i huset viste video-
optagelser fra tækkearbejdet. Her gik 
udsigten over marsken, de forårskåde 
fugle, byggestilen og udførelsen af tæk-
ningen op i en højere enhed.

 
Til sidst blev der besøgt en ældre frisisk 
ejendom, der var under tækning udført 
på plader af 20 mm. spånplade med 

vandafvisende overflade.
Ejendommen var oprindelig tækket, 

der var overdækket med eternit plader, 
der nu blev revet ned og erstattet med 
tækning. Her blev det fortalt, at der til 
vedligehold af ejendomme, der er mere 
en 70 år, fra den hollandske stat ydes et 
tilskud på 30 % til restaurering.

Studieturen har medført følgende re-
flektioner til de næste møder:
2  Er der elementer i den hollandske 

uddannelsesmodel, der kan forbedre 
den danske.

2  Der var ikke mange runde kviste, 
næsten alle var trapez eller kviste 
med lige sider.

2  Fx. En valm her blev sammenskærin-
gen markeret meget skarp

2  Der var mange ovenlys, der blev bo-
ret i hvilken inddækning, der blev 
anvendt. Først blev det oplyst, at det 
var en særlig hollandsk version. Rør-
handleren mente, de blev importeret 
fra Danmark? 

2  Tækningen omkring ovenlyset var ført 
tæt til siderne af det gående vindue i 
ovenlyset. 

2  Der blev set en del eksempler på 
lodret tækning på enfamiliehuse.

2  Rygningen blev næsten alle steder 
udført med tegl, og det så ikke for-
kert ud i Holland. Der var kun få ek-

sempler på rygning udført med kob-
ber.

2  Hvordan kan der fås en afklaring, der 
medfører, at der kan tækkes på pla-
der, Joost fra tækkelauget oplyste, at 
tagets levetid reduceres med ca.  
10 %. Lægtetækning ca. 40 år og 
pladetækning ca. 35 år.

2  Kunne de arkitektstuderende gøres 
interesseret i at anvende stråtag.

2  Kan der laves en dokumentation, der 
medfører, at brandkravene lempes. 
(Det vides, at DTL arbejder med af-
klaring på dette forhold).

2  Skal vores lærlinge lære at udføre 
overgang fra lodret til skrå tækning?

2  Der var mange eksempler på, at fast 
tag og tækning blev kombineret. Der 
blev talt om, at det kunne være ak-
tuelt ved brandskel i bygningen.

2  Der blev ikke set eller omtalt eksem-
pler på, at der var anvendt Sepatex 
som brandsikring.

Det var en rigtig god tur, men også en 
tur, der medførte, at hovedet var helt 
fyldt op med strå, og som blev løftet 
ved, at delegationen ville hinanden, og 
at vi havde en deltager med, der kunne 
begå sig på den lokale dialekt. 2

På delegationens vegne
Finn Døssing  

Fra venstre ses Leif Tarp, Morten Christensen, Per Nielsen, Benny 
Bælum, Jens Greve, Bjarne Johansen, Jacob Vad og Peter Nielsen



Kvalitet kombineret med  exibilitet• 

Minilæsser med eller uden teleskoparm• 

Kraftige maskiner bygget til det hårde slid• 

Utrolig manøvredygtig med knækstyring• 

Mange redskaber såsom skovl, pallega er, • 
kost, strømaskiner, dozerblad, hydr. værktøj 
mm.

Fås i 22 størrelser fra 26-88 HK• 

Med eller uden kabine• 

Brdr. Holst Sørensen A/S
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www.bhsribe.dk

For interesserede laver vi 
meget gerne en 

demonstration, hvor du 
kan se og prøve læsseren 

på din arbejdsplads.

Ring og aftal tid for 
demonstration til:

Julius Bjerg 
Mobil 40 33 26 61
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LÆSSEMASKINER 
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I BYTTE.
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Tekst og foto Benny Bælum,  
tækkemand, BB Stråtag
. På en netop overstået studietur til 
Holland med det lokale uddannelsesud-
valg fik vi inspiration og kunne samtidig 
glæde os over, at stråtaget er udbredt i 
Holland. Samtidig er hollænderne avan-
cerede i deres tækkemetoder. Det kunne 
vi godt lære meget mere af i Danmark.

Jeg har derfor valgt, efter opfordring fra 
Fleming Grøfte, at beskrive en af de lidt 
sjovere opgaver jeg har haft i det sidste 
års tid som tækker. Opgaven viser, at vi 
også i Danmark er begyndt at tænke 
stråtaget ind i moderne byggeri.

Jeg fik mulighed for, at tække huset, der 
er bygget til greenkeeperen ved den 
kommende golfbane på Oldvej 4 i Farum.

Huset er tegnet af arkitekterne Nielsen 
og Rubow A/S i København og har des-
uden haft tilknyttet de rådgivende inge-
niører Olsen og Jensen A/S fra Slagelse.

Bygherren har som udgangspunkt 
tænkt stråtaget ind som det foretrukne 
tagmateriale, og det er jo altid dejligt 
at opleve som tækker.

Det er et fantastisk hus, der ligger 
smukt ned til en lille sø i Vassingerød. 

Det har et flot lysindfald i alle rum. 
Årsagen er de store glaspartier fra loft 
til gulv og skydedørene med udgang til 
haven omkring huset.

På førstesalen har arkitekterne valgt at 
indsætte glaskarnapper, der flere steder 
er gennemgående fra stueplan og føres 
op i taget. Derudover har de valgt at 
lade lyset strømme ind fra rytterlys i 
kippen samt Veluxvinduer, hvilket var 
en spændende opgave at udføre. Det 
var dog også noget af en udfordring at 
få de tækkede kanter langs kvistvindu-
erne til at blive så smukke som ønsket. 

Bedøm selv resultatet hvis du en dag 
kommer forbi Oldvejen 4 i Farum.

Alle inddækninger er udført i zink, 
herunder også mønningen, der kræve-
de stor nøjagtighed i tækkearbejdet – 
der var derfor flittig brug af tomme-
stokken under tækkearbejdet, der var 
lærerigt for min lærling Michael, men 
bestemt også for mig selv.

Jeg håber, at huset kan være til inspi-
ration for andre tegnestuer og arkitek-
ter, så vi i de kommende år vil komme 
til at se nogle flere nytegnede huse, 
hvor stråtaget er foretrukket som tag-
materiale – det kunne være godt både 
for tækkefaget og for miljøet. 2
www.bbstraatag.dk

Et fantastisk hus i Vassingerød



Fra 13 hk – 68 hk    
Bredde fra 79 cm
Stor løftekapacitet fra 800 kg.
Lille egenvægt fra 800 kg.
Brugte på lager fra 50.000 kr.      
Over 100 forskellige redskaber   
Den perfekte medhjælper
Finansieringseksempel: 
20% udbetaling – 20% rest 
kun 36,00 kr. pr. dag.

Danmarks mest solgte

Jylland – Fyn  86 95 75 22 Sjælland  59 65 60 37
www.sorring-maskinhandel.dk
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Af Anja Binderup, Dansk Byggeri,  
foto Jens Hemmel
. For anden gang i år er voksenlærlin-
geordningen lukket. Denne gang efter 
en åbning på kun 1½ måned. Denne 
'stop-and-go' politik gør det umuligt 
for virksomhederne at planlægge op-
kvalificering af branchens ufaglærte, 
lyder kritikken fra Dansk Byggeri

Beskæftigelseregion Nordjylland, Midt-
jylland og Syddanmark har netop stop-
pet for bevillingen af tilskud til voksen-
lærlinge. Beskæftigelsesregion Hoved-
staden og Sjælland har allerede 
disponeret 425 ud af 475 voksenlærlin-
gepladser. Der er således også udsigt til 
et snarligt stop i denne region.

Det betyder, at den populære ordning 
for voksenlærlinge må melde alt ud-
solgt – for anden gang i år.

Stop for flere voksenlærlinge er stærkt kritisabelt
- Det er stærkt kritisabelt, at ordningen 
lukker igen. Denne 'stop-and-go' poli-
tik, som regeringen fører på voksenlær-
lingeområdet, er helt uforståelig for 
virksomhederne. Dertil kommer, at 
Beskæftigelsesministeriet undlader 
aktivt at orientere virksomhederne om, 
at tilskudsordningen stopper. Det er 
utroværdigt, siger Louise Pihl, afde-
lingschef i Dansk Byggeri.

Den måde, voksenlærlingeordningen 
bliver forvaltet på, gør det ifølge Louise 
Pihl umuligt for virksomhederne at 
planlægge en systematisk opkvalifice-
ring af branchens ufaglærte.

- Indirekte opfordrer regeringen med 
sin 'stop-and-go' politik, virksomhe-
derne til, at lave kassetænkning og 
spekulere i at fyre folk, så de kan kom-
me ind i ordningen som ledige. Det er 
vanvittigt. Det eneste, det betyder, er 
administrativt bøvl for arbejdsgivere, 
lønmodtagere og jobcenter, fastslår 
Louise Pihl. 

Voksenlærlingeordningen er en unik 
mulighed for at få opkvalificeret ufag-
lærte. Og ordningens succes vidner om, 
at alle på arbejdsmarkedet er enige i 
dette. 

- Det er på høje tid, at der bliver fun-
det en varig løsning på voksenlærlinge-
ordningen. Virksomheder og medarbej-
dere skal vide, hvilke rammer de kan 
planlægge ud fra. Hvis kompetenceni-
veauet i Danmark skal hæves, så må 
politikerne sikre stabile og gode ram-
mevilkår for det, slutter Louise Pihl. 2

Anja Binderup

Af Petter Astrup, foto Jørgen Lauritsen
. Mandag den 26. maj var der i For-
middag på 4'eren et emne om knapt så 
læste og måske oversete blade.

Knapt så læste - ikke fordi modtagerne 
ikke synes, de er spændende, men 
fordi de henvender sig til et meget lille 
publikum på grund af, at faggruppen 
simpelthen er så lille.

Grunden til at netop Tækkemanden 
blev valgt var, at Formiddag på 4'eren 
efterlyste fagblade af den smalle, ellers 
oversete slags. De ville gerne have et 
indblik i de verdener, som journalister 
ellers sjældent ser, fordi det kun er 
ganske få, der ser bladene.

Tækkemanden i  
Danmarks Radio

Tækkemanden bliver produceret for kun 
54 medlemmer af Dansk Tækkemands-
laug, hvilket jo er få. Derfor har bestyrel-
sen besluttet, at bladet sendes til samt-
lige tækkemænd i landet og til andre, 
der kan have interesse. Bladet sendes 
derfor til ca. 250 læsere, og det må siges 
at være en meget smal målgruppe.

På opfordring fra min medredaktør 
Carsten Sivertsen sendte jeg et par af de 
sidste numre ind til journalist og stu-
dievært på Formiddag på 4'eren, Diana 
Bach.

Diana Bach beskrev bladet som 'flot', 
'tykt, mat papir', 'flot sat op', 'flotte 
billeder' og på tyve sider. Derefter kom 

hun ind på, hvad bladet indeholder.

Efterfølgende var der et interview med 
mig, hvor Diana Bach spurgte, hvordan 
54 tækkemænd kan have sådan et flot 
blad. 'Det ser dyrt ud', som hun sagde.

Ligeledes kom hun ind på arbejdet med 
bladet, og hvordan jeg finder emner at 
skrive om.

Der blev også spurgt til, hvordan inte-
ressen er for et fagligt fællesskab blandt 
tækkemændene, som er et stolt fag 
med traditioner og særlig selvopfattelse.

Den dag kom Tækkemanden ud til 
mange tusinde – ikke læsere – men 
lyttere. 2

"Det er stærkt kritisabelt, at ordningen 
lukker igen," siger afdelingschef i Dansk 
Byggeri, Louise Pihl
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Annoncevilkår i Tækkemanden

Bladet 'Tækkemanden' udkommer ca. 4 gange om året i et 
oplag pr. gang på 300. Det sendes gratis til alle ca. 230 
tækkemænd i Danmark, enkelte tekniske skoler der har en 
tømrerafdeling samt diverse abonnenter og biblioteker. 
Bladet er derfor et godt medie, hvis du ønsker at henvende 
dig direkte til vores faggruppe. 

Bladets størrelse er A4.
Vi kan tilbyde annoncering til nedenstående priser:

Størrelse H X B mm Ved 1 gang Ved 4 gange
Hel side 271 X 182 1.500 5.000
Halv side 133 X 182 1.075 3.800
Kvart side 133 X 89 650 2.000

De udkomne numre kan ses på 
www.taekkelaug.dk

Henvendelser for annoncering skal ske til:
Dansk Tækkemandslaug
Odensevej 169
5500 Middelfart
Tlf. 72 16 02 43 
eller e-mail: taekkelaug@taekkelaug.dk

Annoncemateriale modtages på mail, cd eller dvd, som færdigt 
trykklart materiale. Hvis materialet ikke er trykklart, sætter Dansk 
Byggeris dtp'er annoncen op til tryk. Det koster minimum 550 kr. 
for mindre annoncer og højst 1.100 kr. ekskl moms. Materiale i 
Microsoft Publisher og Powerpoint, modtages ikke. Materiale der 
skal gennem dtp'eren leveres sådan: tekster i word og billeder i 
orginalt grafisk format. Billederne skal ikke være indsat i word. 

Tækkemand

KURT N.
SEGALL ApS
Malmose 11, 5540 Ullerslev
Tlf. 65 36 11 77
Bil 40 18 30 25
Fax 65 36 11 49
E-mail: taekkefirmaet-segall@mail.dk
Web: www.taekkefirmaet-segall.dk

Salg af ukrainske 
tækkerør
- god kvalitet

TÆKKESOFA FRA STRÅMANDEN.DK 
Tækkesofaer er klart den bedste måde til at hænge ud på 
taget, hvis du skal tække på en effektiv brandsikring. Fås i 
luksus blød lægtemodel for effektiv fodhvile og i en skrabet 
ukomfortabel model i aluminium kaldet rivejern. Broholdere 
i aluminium, tækkebroer i blød ekstravagant lægtemodel i 
egen udførsel. Læg mærke til sikkerhedsskoene og den 
afslappede fodstilling. 

Desuden føres et specialudviklet bukkestillads fra 
VINDERUP specielt velegnet til tækkearbejde, nu med 
mulighed for klimaoverdækning.                                   
       Tlf 56 21 71 56                      Priser kan ses på 

STRÅMANDEN.DK

Tækkemand

KURT N.
SEGALL ApS
Malmose 11, 5540 Ullerslev
Tlf. 65 36 11 77
Bil 40 18 30 25
Fax 65 36 11 49
E-mail: taekkefirmaet-segall@mail.dk
Web: www.taekkefirmaet-segall.dk

Salg af ukrainske 
tækkerør
- god kvalitet
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Malmose 11, 5540 Ullerslev
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Web: www.taekkefirmaet-segall.dk
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Tækkemand

KURT N.
SEGALL ApS
Malmose 11, 5540 Ullerslev
Tlf. 65 36 11 77
Bil 40 18 30 25
Fax 65 36 11 49
E-mail: taekkefirmaet-segall@mail.dk
Web: www.taekkefirmaet-segall.dk

Salg af ukrainske 
tækkerør
- god kvalitet

Din lokale tækkermand

KAJTÆK
v/ Kaj Larsen
Melbyvej 23
6780 Skærbæk
Tlf. 73 75 28 66
Bil. 21 90 28 66

Når taget lækker - kommer Kaj og tækker
21 års erfaring

KAJTÆK Salg af
græstørv..!

Har du en god historie til bladet
så send den til mig (Petter Astrup, redaktør) 
på email: pet@danskbyggeri.dk
 
Eller med posten:
Dansk Tækkemandslaug, Odensevej 169, 5500 Middelfart.

Tækkemanden er bladet, hvor du kan udveksle erfaringer 
og inspiration med kollegerne, og at vi fx meget gerne vil 
vise billeder fra nogle af de opgaver, som du løser rundt 
omkring i landet. 
 
Med venlig hilsen
Petter Astrup
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Carsten Sivertsen, PR Konsortiet, 
foto Hedens Tækkemænd
. Et seminar i vinter på Haandværker-
skolen var med til at overbevise Hedens 
Tækkemænd om, at deres fremtid ligger 
i Dansk Tækkemandslaug. Som nye 
medlemmer i Lauget ser Peter Gravers-
gaard og Kristian Poulsen frem til at 
kunne påvirke den faglige diskussion.

"Et af de emner, vi gerne vil være med 
til at tage op, er kvaliteten af rørene. Vi 
håber, at vi gennem udveksling af erfa-
ringer med andre tækkemænd kan 
være med til at få hævet kvaliteten. Et 
konkret problem er, at rørene en gang 
imellem ikke er ordentligt rene. I star-

Vi har brug for det faglige fællesskab
Hedens Tækkemænd vil være med til at fremme fagligheden

ten kan det se pænt ud, men efter 
fem-seks år er det måske ikke længere 
så godt at se på," siger tækkemand 
Peter Graversgaard.

"Som tækkemænd skal vi være stolte 
af det arbejde, vi laver, og derfor skal vi 
også sikre, at kvaliteten holder fra start 
til slut. "

Kristian Poulsen, der er den anden 
halvdel af partnerskabet, håber også, 
at medlemskabet af Tækkemandslauget 
kan være med til at lægge ekstra kraft i 
dialogen med blandt andre arkitekter 
og forsikringsselskaber:

"Nogle af dem ved ikke så meget om 
de særlige forhold, der knytter sig til 
stråtage. Det kan være spørgsmål om 

Seminaret i vinter var med til at overbevise Kristian Poulsen (t.v.) og Peter Graversgaard om, at fremtiden skal ligge i 
Dansk Tækkemandslaug

den rette taghældning eller om brand-
isolering, og her tror vi på, at vi via 
medlemskabet af Tækkemandslauget 
kan være med til at fremme denne 
vigtige dialog," siger Kristian Poulsen.

Han og Peter Graversgaard stiftede for 
tre år siden Hedens Tækkemænd og har 
i dag også en tømrer ansat. Hedens 
Tækkemænd Aps. ligger i Nordenskov 
ved Varde.

Kunderne findes primært inden for en 
radius af 80 km., og Hedens Tække-
mænd er en af de mange virksomhe-
der, som kan melde om meget stærk 
interesse for at få lagt stråtag. 2

. Ved et familiebe-
søg på Fanø benyt-
tede jeg lejligheden 
til at fotografere til 
'Tækkemanden'.

Her ses motivet: 
øens lokale politi-
gård i Nordby.

Jeg kender ikke 
politiet på Fanø, 
men det rare tæk-
kehus giver mig det 
indtryk af at de må 
være venlige men-
nesker. 2
Venlig hilsen 
Ditte Brøndum, 
Tækkemandens 
layouter

Politigården er et tækkehus
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Rør fra Kina vinder frem
Kvaliteten er god, og der er masser af dem, siger tækkemand – og forhandler – Christian Sørensen, Arnum

Af journalist Ulrik Larsen, PR Konsortiet, 
foto Christian Sørensen
. I dag anslås importerede tagrør at stå 
for cirka 75 procent af det danske for-
brug. Importen af tagrør begyndte for 
omtrent 35 år siden, da høsten herhjem-
me slog fejl et år. De første blev impor-
teret fra Ungarn. Siden er blandt andet 
Baltikum, Polen, Ukraine og Rumænien 
kommet til. I det seneste år er rør fra 
Kina også dukket op i store mængder.

Det var stråtækker Chr. Sørensen, Ar-
num, som i 2007 sammen med en hol-
landsk kollega satte gang i importen af 
kinesiske tagrør. 

"Jeg syntes, at de østeuropæiske leve-
randører efterhånden begyndte at blive 
lidt for sløsede med kvaliteten, blandt 
andet omkring rensning og pakning. Og 
så tænkte jeg, at lidt konkurrence aldrig 
kunne skade. I al beskedenhed synes jeg 
da også, at initiativet har fået rusket lidt 
op i østeuropæerne igen. De har stram-
met op på kvaliteten," konstaterer Chr. 
Sørensen, som importerer og forhandler 
rør fra Ungarn, Rumænien og Kina.

I øvrigt var Chr. Sørensens far i sin tid 
blandt initiativtagerne, da der første 
gang skulle skaffes rør fra udlandet, 
nemlig Ungarn, og det blev straks en stor 
succes, som så siden har grebet om sig.

Bruger kun udenlandske rør

Selv bruger Chr. Sørensen og hans seks 
medarbejdere udelukkende udenland-
ske rør i dag. 

"Danske rør er svære at få fat i, men vi 
kan faktisk også bedre lide at bruge de 
udenlandske. Vi kan bedst med dem fra 
Ungarn og Kina. Hver tækkemand har 
nok sin egen mening om, hvad der er 
bedst, men rørene fra Ungarn og Kina 
er længere og i en bedre kvalitet. De er 
stærke og har fylde i sig. Jeg foretræk-
ker, at kransen er tyk, men andre kan 
bedre lide at bruge tynde. Det kommer 
også an på, hvor du skal bruge dem. På 
store tagflader bruger vi de lange, der 
fylder godt. Ved hjørner og tilsvarende 
steder kan vi godt bruge rør, der er 
kortere og tyndere."

Høstes i dyb frost

De kinesiske rør er, ifølge Chr. Sørensen, 
et supergodt produkt. De har en god 
længe på 1,70-2 meter og er meget 
stærke i rørene.

"Det kan du mærke med det samme, 
du får dem i hænderne. Det skal gerne 
have været frost, inden du høster røre-
ne, og det kan det knibe med i Europa. 
Men i Nordkina høstes de i 20-25 gra-
ders frost," fortæller Chr. Sørensen, som 
har besøgt de kinesiske dyrkningsom-
råder flere gange.

"Jeg kan love, at kineserne har alle de 
rør, vi kan bruge. Der er et enormt stort 
område inde i landet i det nordlige 
Kina, hvor rørene dyrkes under perfekte 
forhold. De står i cirka 15 cm vand og i 
et optimalt klima. De er fuldstændigt 
udtørrede, inden de pakkes, og kan 

derfor klare den lange transport, uden 
at det går ud over kvaliteten."

Dyr transport

De kinesiske rør eksporteres i store 
mængder til Europa, navnlig Holland, 
Tyskland og Danmark. Sejlturen varer 
fem-seks uger. Netop transporten bety-
der, at rørene ender med at være en 
anelse dyrere end de østeuropæiske, 
når det hele er inkluderet. Især i perio-
den august-november, hvor container-
skibene bugner med kinesiske produk-
ter til den europæiske julehandel, er 
det voldsomt dyrt at få en container 
sejlet over.

"Til gengæld mener jeg, at kvaliteten er 
merprisen værd. Og de andre tække-
mænd, som jeg sælger til, har også taget 
godt imod dem," siger Chr. Sørensen.

Han vil ikke nærmere ind på, hvor 
store mængder kinesiske rør han har 
solgt, men det er 'en hel del'. Han har 
efterhånden modtaget ”nogle hundre-
de” containere, og hver rummer 2.400 
bundter. Containerne sejles til Ham-
burg, Århus eller København – alt efter 
hvor i Danmark de skal bruges.

Chr. Sørensen vurderer, at rør fra Kina 
nu indtager tredjepladsen på den dan-
ske importliste – efter Ungarn og Polen.  
Han har opbygget et vist lager og kan 
derfor levere kinesiske rør fra dag til dag, 
hvis det ikke er alt for store mængder. 
Større ordre må vente de fem-seks uger, 
det tager at få rørene frem fra Kina. 2

Christian Sørensen har flere 
gange besøgt det enorme 
område i det nordlige Kina, hvor 
der dyrkes tagrør i stor stil
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Fanø er kendt for sine enlængede ældre bygninger med mørkerøde 
mursten og hvide klassicistiske detaljer, de flotte stråtage og de 
øvrige udsøgte farver, der danner det smukke og kendte Fanøhus. 
Flere af husene er nænsomt tækket, og der er taget hensyn til eg-
nens skikke. Andre er tækket efter skikke, der er medbragt fra an-
dre egne i landet. Det er ofte sommerhusene, der tækkes, som 
turister har set det andre steder. Som tækkemand bør man være 
nænsom og bevare de skikke, der hører de forskellige egne til. 
Billedet er fra den nordvestlige del af Fanø.


